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“Vroeger zaten er alleen al in deze straat vier kolenboeren. Maar de 
tijden zijn veranderd, de Amsterdammers zijn niet meer afhankelijk 
van kolen en petroleum. Mijn klanten komen tegenwoordig overal 
vandaan. Sommigen willen niets te maken hebben met de grote 
energiejongens en stoken liever zelf. Mijn eigen huis verwarm ik  
ook met een kolenkachel die, vooral in deze koude maanden, dag  
en nacht brandt. Handig om nieuwe producten uit te proberen en  
het scheelt enorm veel geld. Maar het grootste deel van mijn klanten  
wil gewoon gezellige warmte in huis, echte warmte. Lekker ouderwets.  
Niet voor niets was onze slogan altijd: ‘Gezellige mensen stoken 
kolen!’ Of ik zou willen dat het Nederlandse energienet vaker plat 
zou liggen? Ben je gek. Dan zitten al die mensen in de kou. Zelf 
stoken kunnen ze niet meer, want de schoorstenen zijn gesloopt  
om extra ruimte te maken in de huizen. Nee hoor, ik ben tevreden. 
Met de handel gaat het prima en ik heb hele leuke klanten.” 

MENS & NET

ROB KOCK
LEEFTIJD: 67 
IS: DE LAATSTE KOLENBOER VAN AMSTERDAM E.O. 
WAAR: BENTINCKSTRAAT, STAATSLIEDENBUURT
BIJZONDER: DE ZAAK BESTAAT AL SINDS 1936. IN 1978  
NAM ROB, EIGENLIJK MEESTER TIMMERMAN, HET OVER  
VAN Z’N VADER. 
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Netbeheerders en stakeholders bereiden 
zich samen voor op de toekomst via het 
Actieplan Duurzame Energievoorziening.  
‘Je zou wensen dat dat vaker gebeurt bij 
complexe vraagstukken.’

RANDSTAD 380 KV 
(Hoog)spanning en sensatie bij de aanleg 
van de cruciale hoogspanningsverbinding 
voor het drukste deel van Nederland.
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In de categorie triviale feiten: wist u dat het 
wereldrecord ‘kerstverlichting ophangen’ 
onlangs is verbroken? Dat is nu in handen  
van de Australische familie Richards, met 
in totaal 502.165 kerstlichtjes. Gelukkig zijn  
er ook volop energie-ontwikkelingen te  
melden die wél belangrijk zijn. Zoals het  
Actieplan Duurzame Energievoorziening. 
En de nieuwe hoogspannings-verbinding  
in de Randstad. Daar staat dit nummer 
van Net NL dan ook uitgebreid bij 
stil. En vooruit: we stippen ook de 
kerslichtjes-discussie kort aan, om- 
dat het nou eenmaal bij dat echte 
decembergevoel hoort. De redactie 
wenst u fijne feestdagen. 

Tekst: Margot Derksen Beeld: Hans van den Heuvel 
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Op naar 2030

Tekst: Marieke Enter  

Beeld: iStockphoto D e inkt van het SER Energieakkoord is nog  
nauwelijks droog en alweer gaat de 
energiewereld om de tafel om een toe-
komstvisie te formuleren. Een herhaling 
van zetten? Zeker niet. Het Actieplan 

Duurzame Energievoorziening is een initiatief van de  
gezamenlijke netbeheerders, waarvan het perspectief 
ver in de toekomst ligt: 2030. Hoe wonen, werken en 
leven we dan? Welke impact heeft dat op de energie-
voorziening? Het Actieplan beschrijft een aantal toe-
komstbeelden en redeneert van daaruit terug naar 
concrete stappen om die stip op de horizon daadwer- 
kelijk te bereiken. Het gaat dus een stapje verder in de  
tijd dan het Energieakkoord (2023) en is bovendien  
meer visionair dan bindend bedoeld. Dat roept nieuw  
elan en nieuwe inzichten op, zo lijkt het althans.

isolation de juiste oplossingen te bedenken. Het is juist 
een pluspunt om intensief op te trekken met zo’n divers 
gezelschap. Je zou eigenlijk wensen dat dat vaker gebeurt 
bij complexe vraagstukken, zoals het openbaar ver- 
voer, de publieke veiligheid of de gezondheidszorg.” 
 
KRUISPUNTEN VOOR DE TOEKOMST
Uit een belrondje blijkt dat de betrokken partijen 
het toejuichen dat juist de netbeheerders het voor-
touw nemen voor dit plan. “Infrastructuur is cruciaal  
voor de toekomst van onze energievoorziening”, vindt  
Manon Janssen, boegbeeld van de Topsector Energie. 
Ze trekt een vergelijking: “Wat hebben we aan mooie  
trams als er geen goede tramrails liggen?” 

‘Het is vrijwel onmogelijk om  
in splendid isolation de juiste 
oplossingen te bedenken’ 
Ook Frits Verheij, smart grid expert bij DNV KEMA, ziet 
in de netbeheerders logische aanjagers. “Ze zijn in 
publieke handen en daarmee een neutralere partij dan 
vele andere”, zegt hij. “Bovendien voelen de netbeheer-
ders waarschijnlijk als eerste de impact van de enorme 
veranderingen die eraan komen in het energieland-
schap, waardoor deze voortrekkersrol heel logisch is.” 
Michiel Kirch, CEO van netbeheerder Cogas en trekker 
van het Actieplan, beaamt dat. “De horizon van 

  
BONT GEZELSCHAP
Natuurlijk weet niemand exact hoe de toekomst eruit- 
ziet, noch het pad ernaartoe. Maar velen weten meer 
dan één. De netbeheerders betrekken daarom bewust 
de wisdom of the crowd bij dit plan: het komt tot stand in 
nauwe co-creatie met zo’n dertig uiteenlopende partijen: 
kennisinstituten, commerciële bedrijven, toezichthouders, 
wetenschappers, overheid en belangengroeperingen. 
Wordt het geen Poolse landdag, met zo’n bont gezelschap? 
Siemens-CEO Van der Touw, een van de participanten, 
ziet juist voordelen. “De technologische ontwikkelingen 
gaan zo snel dat het vrijwel onmogelijk is om in splendid 

“In 2030 wil ik kunnen zeggen dat ik een bijdrage heb geleverd, niet dat ik een  
unieke kans heb laten lopen om verantwoordelijkheid te nemen.” Was getekend:  
Ab van der Touw, CEO van Siemens Nederland. Zijn uitspraak typeert de grote 
betrokkenheid van de partijen die participeren in het Actieplan Duurzame 
Energievoorziening. En dat biedt hoop.

ACTIEPLAN DUURZAME ENERGIEVOORZIENING

EEN CONCEPTVERSIE VAN HET 
ACTIEPLAN IS TE VINDEN OP 
NETBEHEERNEDERLAND.NL

Onvergelijkbaar: de energievoorziening van vroeger, vandaag en de toekomst.
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I n het midden van de negentiende 
eeuw werden in de steden de eerste  
gasnetten aangelegd. Ze werden ge- 
voed door gasfabrieken, waarin uit 
steenkool stads- of lichtgas werd 

geproduceerd. De aardgasvoorziening 
nam vooral een vlucht na de vondst van 
aardgas in het noorden van het land, 
eind jaren '50 van de vorige eeuw. 

De eerste Nederlandse elektriciteits-
centrale werd in 1886, in Kinderdijk.  
Die liet zo'n 350 gloeilampen in de om- 
geving branden. In de honderd jaar na  
die eerste elektriciteitscentrale zagen  
we een ontwikkeling naar steeds grotere  
centrales, steeds hogere netspanningen 
en steeds omvangrijker systemen. 
Drijvende kracht daarachter was het  
streven om de kosten van de energie-
voorziening te verlagen en de betrouw-
baarheid te verhogen. Dit is uitstekend 
gelukt. In 1886 kostte een ‘abonnement’ 
op de elektriciteitscentrale te Kinderdijk 
om gedurende een jaar één gloeilamp te 
laten branden meer dan 10 gulden.  
Dat komt overeen met zo'n 125 euro 
anno nu terwijl een gemiddelde 
gloeilamp vandaag de dag voor slechts  
zo'n 10 euro per jaar aan stroom ver- 
bruikt. En een spaarlamp uiteraard nog 
minder. Waarbij de energievoorziening 
(gelukkig) ook nog eens vele malen 
betrouwbaarder is dan in 1886. 

Dit alles kon worden bereikt doordat 
beleid en wetgeving de ontwikkeling 
van het energiesysteem door de jaren 
heen in een maatschappelijk gewenste 
richting stuurde. De gemeenten en 
provincies trokken in de beginjaren de 
gas- en elektriciteitsvoorziening naar 
zich toe om zo ook landelijke gebieden 
te voorzien van een aansluiting op het  
energienet. De centrale overheid richtte  
in de jaren '60 de Gasunie op om aard-
gas te verkopen en de voor levering 
daarvan noodzakelijke infrastructuur  
te realiseren. Nog weer later werd een  
beleid gevoerd van brandstofdiver- 
sificatie voor elektriciteitscentrales, 

om financiële en beschikbaarheids- 
risico's te kunnen beheersen. Het is 
dus te danken aan gericht beleid en 
duidelijke wetgeving dat er gedurende 
de twintigste eeuw forse stappen zijn 
gemaakt op het vlak van de betrouw-
baarheid en de betaalbaarheid van het 
energiesysteem. In de 21e eeuw vraagt 
de derde pijler onder het energiesysteem,  
duurzaamheid, nadrukkelijk de aandacht.  
 
Op basis van de ervaringen in de 
twintigste eeuw had het alleszins voor 
de hand gelegen om ook daarvoor  
beleid te formuleren en wetgeving uit 
te vaardigen. In plaats daarvan werd 
het energiesysteem overgelaten aan het 
krachtenspel van de vrije markt. Maar 
op het vlak van duurzaamheid heeft de 
markt niet veel gebracht. Nederland 
bungelt onderaan de Europese lijstjes  
qua bijdrage van duurzame energie-
bronnen. En door de lage kolenprijzen  
en hoge gasprijzen neemt de CO2-uit- 
stoot per geproduceerde kilowattuur aan 
elektriciteit momenteel eerder toe dan af. 

Het is daarom hoopgevend dat het  
onlangs gesloten Energieakkoord het 
roer om gooit, als wordt gesteld: Om  
de energietransitie te realiseren, moet 
wetgeving kaderstellend en consistent 
zijn om lange termijn zekerheid te 
bieden aan investeerders. De wetgeving 
dient daarnaast innovatie te faciliteren." 
(p. 38). Dat is een koerswijziging die 
getuigt van historisch besef. En die hoop  
geeft dat het Energieakkoord geschie-
denis zal schrijven door het startpunt 
te vormen van een ontwikkeling naar 
een duurzame energievoorziening voor 
Nederland.

COLUMN: HAN SLOOTWEG

HISTORISCH BESEF 

PROF.DR.IR. J.G. (HAN) SLOOTWEG IS HOOGLERAAR AAN DE TECHNISCHE UNIVERSITEIT 
EINDHOVEN EN IS DAARNAAST WERKZAAM BIJ EEN REGIONALE NETBEHEERDER

onze investeringen is zomaar twintig jaar of meer. Dat 
betekent dat we nu op belangrijke kruispunten voor de  
toekomst staan. We weten zeker dat decentrale energie- 
voorziening een prominente rol vervult in de toekomst,  
dus dat we daar op inspelen in nauw overleg met betrok-
kenen is dan ook vanzelfsprekend. Zodat we iets creëren 
waar iedereen achter staat, en niet alleen de netbe-
heerders. Natuurlijk kunnen we niet iedereen tevre-
den stellen. Maar we zijn het aan onze stand verplicht 
om na te gaan wat de maatschappelijke behoefte is, 
zodat we onderbouwde keuzes kunnen maken over  
de richting die we inslaan.”
  

‘De puzzelstukjes lijken nu  
op hun plaats te vallen’

 
 
 

UIT DE KNUTSELFASE
De keuzes waar de netbeheerders voor staan, worden 
uiteraard ook bepaald door technische en praktische  
(on)mogelijkheden. Veel netbeheerders hebben al pilot- 
projecten waar nieuwe, veelbelovende technologie bij  
een paar honderd adressen in de praktijk wordt getest.  
Interessant maar te kleinschalig, zo luidt nu het oordeel. 
Om uit de ‘knutselfase’ te komen pleit het Actieplan voor  
forse opschaling: een proeftuin van pakweg een  
half miljoen huishoudens en bedrijven. “Het gaat niet  
om het exacte aantal”, relativeert Kirch. “We hebben  
dat getal genoemd omdat het andere krachten los- 
maakt, het mensen op andere gedachten brengt.  
Zowel voor technologie als voor bijvoorbeeld wet-  
en regelgeving en financiering wordt het een heel  
ander verhaal als we de laboratoriumomstandigheden  

OVER HET ACTIEPLAN

Het Actieplan Duurzame Energievoorziening streeft  
ernaar een overzicht te geven van alles wat nodig is  
om in 2030 een duurzaam, betrouwbaar en betaalbaar 
energiesysteem te hebben, en wat de netbeheerders 
daarin samen met hun stakeholders kunnen betekenen. 

Het actieplan wordt op vijf thema’s verder uitgewerkt,  
onder andere via een rondetafelgesprek en in thema- 
bijeenkomsten die kort na het ter perse gaan van dit  
blad gepland stonden: 

1   De klant: afnemer én producent
2  Het transport- en distributienet
3  Balans-, capaciteits- en datamanagement
4  Marktfacilitering
5  Wet- en regelgeving 
 

loslaten en opschalen naar echt grote 
volumes. Schaalgrootte is nodig om te 
professionaliseren, mensen op het puntje 
van hun stoel te krijgen en extra resources  
los te weken. Het creëert een momentum dat 
helpt de transitie te versnellen.”

MES SNIJDT AAN TWEE KANTEN
Hoe de grootschalige proeftuin uit het Actieplan  
er precies uit komt te zien, is nog onderwerp van  
gesprek. Mede omdat er op meerdere fronten  
sprake is van opschaling, zoals bij de recent gesloten  
Green Deal Smart Energy Cities, wat slimme energie- 
concepten gaat toepassen in 100.000 gebouwen.  
Synergie ligt voor de hand. “We bereiken nu het punt  
waarop een heleboel puzzelstukjes op hun plek lijken 
te vallen”, constateert Kirch.
Maar welke vorm de proeftuin ook krijgt, het idee van  
groots opschalen wordt breed omarmd. Verheij: “Met  
een paar duizend huishoudens kun je nog wat impro- 
viseren, maar met honderdduizenden consumenten  
(burgers, woningbouwcorporaties, kantooreigenaren,  
etc.) is het een must om het hele proces van a tot z  
te stroomlijnen. Ook voor de smart grids geldt dat we  
pas in zo’n hele grote proeftuin weten of wat we wil- 
len ook haalbaar is; technisch, economisch, maar vooral  
ook maatschappelijk. Schaalgrootte is nodig om de  
stap naar commercialisatie te maken.” Janssen wijst op  
een ander voordeel: “Het draagt er ook aan bij dat meer  
mensen zich bewuster worden van hoe energie eigen- 
lijk bij hen in huis of op de zaak komt. Ze krijgen veel  
meer zicht op hun energieverbruik, hebben er meer  
invloed op, kunnen zelf gaan mee-produceren. Ook  
die bewustwording is belangrijk voor de toekomst.  
Het mes snijdt dus aan twee kanten.”
 

VALLEY OF DEATH OVERBRUGGEN
Bang dat de netbeheerders zich zullen vertillen aan 
die enorme proeftuin, is Kirch niet. “We zijn een 
sector met een prima track record op het gebied van 

zorgvuldigheid, degelijkheid en kwaliteit. En dat we het voor-
touw nemen, wil niet zeggen dat we er alleen voor staan.  
Het is een kwestie van symbiose zoeken met andere par-
tijen. Als netbeheerders kunnen wij een belangrijke rol 
spelen bij het overbruggen van the valley of death: de peri-
ode waarin veelbelovende innovaties niet direct levensvat-
baar zijn. Onze Stichting e-laad vormt daarvan het levende 
bewijs: sinds de start van de stichting is de ontwikkeling van 
elektrisch vervoer in een versnelling terecht gekomen, zelfs 
met uitwerking naar het buitenland. Natuurlijk levert het 
weleens discussie op hoe ver wij als publieke partij mogen 
gaan. Toch denk ik dat het besef groeit dat het juist prima 
bij onze publieke functie past om als ijsbreker te fungeren 
voor maatschappelijk relevante innovaties.”
 
OVER SCHADUW HEEN STAPPEN
Moeten we inderdaad oude dogma’s loslaten, zoals het  
onderscheid tussen publiek versus privaat en andere  
heilige huisjes? Verheij (DNV KEMA): “De energietransitie  
vraagt om een compleet andere manier van denken en  
werken.” Janssen (Topsector): “Met zo’n grote groep mensen  
aan tafel moet het lukken om dingen ter discussie te  
stellen en vrij te denken.” Van der Touw (Siemens): “Ik juich  
het toe dat er samenwerkingsverbanden ontstaan die  
tien jaar geleden ondenkbaar waren. Zoals ons partner- 
ship met Alliander om gezamenlijk te innoveren, of onze  
joint venture met Accenture voor de uitrol van de smart  
grids, omdat daar veel IT bij komt kijken. Ik vind dat de 

‘De energietransitie vraagt om  
een compleet andere manier  
van denken en werken’ 

maatschappij er recht op heeft dat partijen over hun eigen  
schaduw heen stappen en samenwerking zoeken. Alle  
expertise is keihard nodig voor het wereldwijde energie- 
vraagstuk. 
”Ook Janssen wijst op het internationale perspectief. “Ik zie  
twee risico’s. Ten eerste is er het gevaar dat we te natio- 
naal blijven denken, terwijl energie allang de grenzen over- 
steekt. Ten tweede zie ik het gevaar dat we ‘het perfecte  
systeem’ gaan proberen te bouwen. Maar ‘perfect’ is  
niet het doel: het gaat om ‘goed genoeg’, zodat we daarna  
stevig voortgang kunnen maken met de energietransitie.”

Nawoord van de auteur: Het leek me gewaagd, om  
nog geen drie maanden na het moeizaam bereikte 
Energieakkoord aan de slag te gaan met dit Actieplan.  
Maar geen spoor van cynisme of moedeloosheid bij  
de geïnterviewden voor dit artikel. Integendeel: in 
de gesprekken viel vooral de enorme persoonlijke 
betrokkenheid op. Dat geeft hoop voor de toekomst.  
Wordt vervolgd. 
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1HOE SOCIAAL IS HET AFSLUITBELEID 
IN NEDERLAND? 
“Water of energie afsluiten is een verre-
gaande maatregel, die aan wettelijke 

voorwaarden gebonden is door amendering door 
de SP. Op papier zien die regelingen er goed uit.  
De praktijk is wat minder positief. Er mag niet 
afgesloten worden als een klant meewerkt aan  
schuldsanering. Maar de toegang tot schuld-
sanering wordt steeds moeilijker. Veel gemeenten 
kennen wachtlijsten. In die tijd loopt de schuld 
nog op en dat is voor energiebedrijven een argu-
ment om toch af te sluiten. Dat is een probleem.  
Ik heb er overigens geen moeite mee dat aso’s  
en criminelen hard worden aangepakt. Maar nu  
komen nog te veel mensen tussen wal en schip 
terecht, die met een iets persoonlijker en preven-
tiever aanpak niet afgesloten hoeven te worden.”

2KAN HET AFSLUITBELEID BETER,  
ZODAT MENSEN NIET IN DE KOU  
KOMEN TE ZITTEN?
“Er zijn zeker verbeteringen mogelijk  

in het afsluitbeleid. Bedrijven moeten verplicht 
worden om in het jaarverslag te rapporteren 
over incasso- en afsluitbeleid: de aantallen en 
de acties die ze ondernemen om het probleem 
aan te pakken. Een tweede verbetering is een 
betere samenwerking tussen de belangrijkste 
leveranciers van ‘eerste levensbehoeften’:  
de corporaties, zorgverzekeraars, energie-
bedrijven en drinkwaterbedrijven. Je moet 
financiële problemen eerder signaleren om  
escalatie te voorkomen. Daarvoor is een 
wettelijk kader nodig, dat er wat de SP  
betreft ook komt.”

3HEEFT U NOG ADVIES VOOR DE 
NETBEHEERDERS? 
“De netbeheerders zijn een belangrijke 
schakel in de energievoorziening. Wat mij 

betreft zouden ze bij een ‘einde levering’-melding 
van een energieleverancier moeten controleren of  
die aan de wettelijke eisen voldoet. Volgens de  
‘Regeling afsluiten elektriciteit en gas van klein- 
verbruikers’ mogen leveranciers tijdens winter- 
maanden alleen een ‘einde levering’-bericht 
versturen als de klant zelf opzegt, bij fraude  
of als een contract voor bepaalde tijd afloopt.  
En ’s zomers mogen ze evenmin een ‘einde levering’-  
bericht versturen als de klant in een schuldsanerings- 
traject zit of een onafhankelijke medische verklaring  
heeft overlegd. Naar mijn mening ligt het voor 
de hand dat de netbeheerders registreren en 
steekproefsgewijs controleren of de afsluiting 
voldoet aan die wettelijke criteria.” 

3 VRAGEN AAN

PAULUS JANSEN
TWEEDE KAMERLID VOOR DE SP EN 
WOORDVOERDER ENERGIE/WONEN,  
OVER EEN VOORAL IN DE WINTER  
HEET HANGIJZER: HET AFSLUITEN  
VAN WANBETALERS. 

IN HET KORT

Zoveel bruto arbeidsjaren werk (ofwel: 20.000 banen) levert hernieuwbare energieproductie tot en  
met 2020 op in Nederland. Het is een van de interessante weetjes uit het rapport Energietrends 2013,  
een gezamenlijke uitgave van ECN, Energie-Nederland en Netbeheer Nederland. Vier thema’s 
staan centraal: de elektriciteitsmarkt, de energievoorziening, slimme netten en de arbeidsmarkt. 
Energietrends 2013 is te downloaden via de site van Netbeheer Nederland. 

200.000 Tekst: Martijn Boelhouwer   

Beeld: Anneke Hymmen

CSI TENNET
Ex-militairen, synthetische DNA-spray, hi-tech camera’s, een 24/7 bemand  
security center: wie nu nog ongevraagd met z’n tengels aan TenneT’s koper en alu-
minium zit, heeft een serieus probleem. TenneT is de groeiende metaaldiefstallen 
meer dan zat en nam dit najaar een aantal ongebruikelijke maatregelen. En nee, 
dat is niet overdreven: alleen dit jaar waren er al tachtig gevallen van metaaldief-
stal uit hoogspanningsstations en –masten. Soms worden zelfs kilometers kabel 
uit hoogspanningsleidingen ‘geknipt’. Levensgevaarlijk natuurlijk, en bepaald 
niet bevorderlijk voor de veiligheid en stabiliteit van het energienet. Mede door 
TenneT’s maatregelen is de eerste spectaculaire arrestatie inmiddels een feit.

NEUS VOOR NARIGHEID
Na zeer positief verlopen veldtesten verlengt  
Enexis de proef om storingsbronnen te laten 
opsporen door speurhonden. De Duitse Herders 
Senna en KC zijn speciaal getraind om o.a. de geur 
van tolueen te herkennen, de stof die vrijkomt bij 
kortsluiting. Zo kunnen ze de Enexis-monteurs vlot 
de plek des onheils wijzen. “We hebben al storingen 
verholpen zonder dat er een meetwagen aan te 
pas hoefde te komen”, vertelt Enexis-innovator Rob 
van Buitenen niet zonder trots. “Storingen worden 
daardoor sneller opgelost en dat scheelt tijd en 
dus ook geld.” Ook vindt het publiek het prachtig. 
“Mensen kijken hun ogen uit als de honden aan het 
werk zijn.” Vanwege het succes is er inmiddels een 
derde hond in opleiding. 

SLIM DING

SCIFI VOETENSTOOF 
Gezien op de Dutch Design Week:  
de 21e eeuw-variant op de ouderwetse 
voetenstoof. Lekker warm, oplaadbaar, 
van heerlijke, zachte wol en met een 
handige draagband zodat je ‘m overal 
mee naartoe kunt nemen. Voor de echte 
koukleumen wordt er zelfs een los 
dekentje bij geleverd. Nu kan iedereen 
zonder bezwaren de verwarming een 
paar graadjes lager zetten, aldus  
ontwerpster Kim Beekmans. 

‘VAN ALLE EUROPESE LANDEN HEEFT NEDERLAND HET  
MEEST ZWALKENDE BELEID OP HET GEBIED VAN ENERGIE’  
(BRON: FINANCIEELE DAGBLAD, 19 NOVEMBER 2013)

GEHOORD

JAN WILLEM ZWANG, ONDERNEMER IN DE ENERGIEMARKT, TOONT ZICH UITERST KRITISCH OVER HET 
NEDERLANDSE ENERGIEBELEID, ‘MET VIER VERSCHILLENDE REGELINGEN IN NOG GEEN TIEN JAAR TIJD’.  
WAAROM HIJ ER TRANEN VAN IN DE OGEN KRIJGT MAAR ZICHZELF OOK MEDESCHULDIG ACHT, VALT TE  
LEZEN IN ZIJN COLUMN MET DE VEELZEGGENDE TITEL ‘KANSLOOS’. 

De speurneuzen speuren in 2014 vanuit  

de vestigingen Den Bosch, Tilburg en Breda.



POWER-TO-GAS

GAS-TO-POWER

RECONSTRUCTIE

HOGERE SCHEIKUNDE VAN STROOM NAAR GAS
Het komt nu al regelmatig voor dat er meer aanbod is dan vraag naar duurzaam opgewekte elektriciteit. Het is zonde 
dat overschot het spreekwoordelijke afvalputje* in te sturen. Met de techniek van ‘power-to-gas’ is het wél nuttig  
te gebruiken. Zo werkt het.

ELEKTRICITEIT

GAS

TERUGGELEVERDE 
ELEKTRICITEIT

WATERSTOFGAS

SYNTHETISCH METHAAN

BIOGAS

*En ja, we weten het: natuurkundig kan dat natuurlijk ook niet. De Wet van Behoud van Energie!

 1 Er komt steeds meer 
duurzame energie, met 
dank aan de flinke groei 
van windmolens en 
zonnepanelen.

2 Maar de opbrengst  
van zon en wind is net zo 
wisselvallig als het weer 
en sluit daardoor vaak 
niet aan op de vraag naar 
energie.

6 De voor de  
methanisering 
benodigde CO2  
kan worden ge- 
wonnen via een  
biogasinstallatie. 

7 Synthetische methaan 
kan worden gedistri-
bueerd via het gasnet,  
of tijdelijk worden op-
geslagen in het gasnet.

3 Het is nog lastig en  
duur om een overschot 
aan duurzame elektrici-
teit op te slaan totdat de 
vraag weer toeneemt.  
Wat wel een optie is: de 
elektriciteit benutten  
door via elektrolyse water 
om te zetten in waterstof-
gas en zuurstof.

5 De truc van power-
to-gas heet methanise-
ring: door waterstofgas te 
binden met carbondioxide 
(CO2) ontstaat synthe-
tisch methaan. Dat heeft 
dezelfde eigenschappen 
als aardgas, waardoor de 
afzet- en opslagmogelijk-
heden veel groter zijn.

8 Power-to-gas is een  
CO2-neutrale oplossing.  
Bij de verbranding van syn-
thetisch methaan komt wel 
CO2 vrij, maar dat is de CO2 
die eerder in het produc-
tieproces aan het mengsel 
toegevoegd.

4 Puur waterstofgas 
kan in bescheiden mate 
worden aangewend voor 
industrie en transport.  
Ook kan het in beperkte 
hoeveelheden worden  
toegevoegd aan het aard-
gasnet. Om grote volume 
gaat het echter (nog) niet.

9 Het ‘oude’ principe van 
gas-to-power, wat o.a. 
gebeurt in de gascentrales 
van de energieproducen-
ten, bestaat nu dus ook in 
omgekeerde vorm. 

Tekst: Ron Elkerbout  llustratie: Aandagt reclame en marketing10    nr 6 | 2013
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1 + 1 = beter 
Power-to-gas, het omzetten van duurzame  
elektriciteit in gas, is een grote stap naar 
integratie van het elektriciteitsnet en het  
gasnet tot één infrastructuur. Vooral be- 
langrijk omdat elektriciteit zich nog lastig  
laat opslaan, terwijl de gasinfrastructuur  
wél grote volumes kan verwerken en ruime  
opslagcapaciteit heeft. Zo ontstaan meer  
mogelijkheden om vraag en aanbod beter  
op elkaar af te stemmen. Die flexibiliteit is  
broodnodig in het veranderende energie- 
landschap.

Audi geeft gas
Niet alleen energiebedrijven zien brood in  
power-to-gas. Dit jaar bouwde Audi een 
power-to-gas installatie in Werlte, net 65 
kilometer ten oosten van Emmen. Die moet  
voldoende synthetisch methaan (‘Audi 
e-gas’) produceren om 1.500 auto’s jaarlijks  
15.000 kilometer CO2-neutraal te laten rij-
den. Nog dit jaar verschijnt het eerste aard-
gasmodel van het merk, de A3 Sportback 
g-tron. Verbruik volgens Audi: minder dan  
3,5 kilo gas per 100 kilometer, wat in  
Nederland ongeveer 3,50 euro kost. 
 
Power to Rotterdam 
Bij Stedin loopt de eerste Nederlandse 
praktijkproef met power-to-gas. Bij een  
appartementencomplex in het Rotterdamse  
Rozenburg wordt gedurende vijf jaar duur- 
zaam geproduceerd gas toegevoegd aan  
het bestaande aardgasnetwerk. “Na alle 
mooie rapporten over deze techniek willen 
we graag in de praktijk zien of we dit klein- 
schalig stabiel kunnen toepassen. We zijn ook 
benieuwd naar de samenstelling van het gas 
dat geproduceerd wordt”, vertelt Albert van 
der Molen, Expert Asset Management van 
Stedin. Stedin vindt power-to-gas overigens 
alleen een oplossing in situaties waarbij grote 
overschotten van groene stroom voorhanden 
zijn. Van der Molen: “Elke conversie van ener-
gie kost ook energie. Het is dus beter om die 
stroom eerst in te zetten in smart grids, bij-
voorbeeld om elektrische auto’s op te laden. 
Is er dan nog een overschot, dan kun je er 
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WAS HET RANDSTEDELIJKE HOOGSPANNINGSNET ZO’N 
ZORGENKINDJE? 
“Eind jaren ’90 constateerden we al dat met het oog op  
de toekomst netuitbreiding nodig was. De capaciteit 
voldeed nog wel, maar we voorzagen dat het elektrici- 
teitsverbruik flink zou toenemen. Ook wordt energie  
over steeds grotere afstand getransporteerd, wat om  
meer capaciteit vraagt. Daar komt nog bij dat TenneT  
verplicht is om nieuwe energiecentrales aan te  
sluiten als daarom gevraagd wordt, maar we liepen  
tegen grenzen van de capaciteit aan. Er moest echt  
een nieuwe verbinding komen, en snel ook.”
 
NOOIT BANG GEWEEST DAT DE VERBINDING TE LAAT 
ZOU KOMEN?
“Laat ik het zo zeggen: als alle voorspellingen uit de  
jaren ’90 waren uitgekomen, dan was de Randstad 380  
kV-verbinding te laat gereed gekomen. Gelukkig liep 
het mede door de recessie niet zo’n vaart met de  
vraag naar elektriciteit.” 
 
DE BOUW VAN DE ZUIDRING BEGON UITEINDELIJK IN 
2011. WAAROM TOEN PAS? 
“Een nieuwe hoogspanningsverbinding bouw je nou 
eenmaal niet overnight. Het begint met bepalen van 
nut en noodzaak, waarna je met elkaar mede op basis 
van milieu-effecten het meest geschikte tracé gaat 
zoeken. Dat deed een enorm beroep op ieders inventi-
viteit, want de Randstad is dichtbevolkt, de ruimte is 
schaars en er staan vele belangen op het spel. Gaan 

Spannend is het zeker, de cruciale hoogspanningsverbinding voor het drukste deel  
van Nederland die op serieuze uitdagingen stuit. Sensationeel is het ook, met een 
wereldwijde noviteit. Tegelijkertijd is deze 380 kV-verbinding in de Randstad, want  
daar hebben we het over, dagelijkse kost. Voor TenneT-projectleider Isidoor Hermans  
om precies te zijn. 

380 kV 
Randstad: 
spanning en 
sensatie 

Tekst: Marieke Enter

Beeld: TenneT TSO

Isidoor Hermans,  
projectleider TenneT

we dwars door een gepland bedrijventerrein of een 
natuur- en recreatiegebied heen, of kunnen we erom-
heen? Waar en hoe steken we kanalen en spoorlijnen 
over? Het oorspronkelijke tracé is op verschillende 
plaatsen aangepast, met het ondergrondse traject ten  
zuiden van Delft als meest in het oog springende. Dat  
is 10 kilometer lang, goed voor 120 kilometer kabel, en  
daarmee zijn we wereldwijd koploper. Daarbij moesten  
we natuurlijk ook de kosten in de gaten houden: we  
kunnen niet steeds de allerduurste optie kiezen, dan  
wordt de verbinding onbetaalbaar. Dus voordat we in  
2011 überhaupt konden beginnen met bouwen, was  
al een hele lange weg afgelegd van zorgvuldig wegen  
van oplossingen en alternatieven.”
 
KAN DAT NIET SNELLER?
“De procedure ís al versneld, doordat de Randstad 
380 kV-verbinding onder de Rijkscoördinatieregeling 
viel. Dat betekent dat de Minister van Economische 
Zaken het Inpassingsplan vaststelt dat de realisatie 
van de verbinding mogelijk maakt, en dat tegelijk 
alle vergunningen ter inzage worden gelegd in het 
kader van de inspraak- en beroepsprocedures. Verder 
is de tijd tussen de ter inzagelegging van besluiten 
en de uitkomst van de beroepsprocedure veel korter: 
ongeveer een jaar. Anders had het nog veel langer 
geduurd. Tegelijkertijd is het cruciaal om toch de tijd 
te nemen voor constructief overleg met alle betrok-
kenen; overheden, andere publieke organisaties en  
private partijen. Natuurlijk kunnen we niet alle wensen  

De Randstad 380 kV-verbinding  
bestaat in totaal uit 80 km nieuwe  

hoogspanningsverbinding,  
waarvan 20 km ondergronds 
– een wereldwijd unicum. Deze 
nieuwe verbinding is onderdeel 

van TenneTs geplande ringstruc-
tuur: aanleg in ringen vergemak-
kelijkt het ‘omschakelen’ bij  
groot schalige calamiteiten in 
verbindingen of hoogspan-
ningsstations. De Zuidring is 
inmiddels in gebruik genomen; 
de Noordring is naar verwach-
ting in 2018 klaar. 

WERELDPRIMEUR

RANDSTAD 380 KV
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‘Kerstverlichting is 
energieverspilling’ 
HET IS EEN JAARLIJKS TERUGKERENDE DISCUSSIE ALS DE LICHTSLANGEN, LAMPJESNETTEN, RENDIER- EN 
KERSTMANFIGUREN WEER TEVOORSCHIJN KOMEN: IS KERSTVERLICHTING PRACHTIG EN SFEERVOL, OF EEN 
BELACHELIJKE VORM VAN ENERGIEVERSPILLING EN LICHTVERVUILING? NET NL PEILDE DE MENINGEN.  

NETBEHEER NEDERLAND 
STIMULEERT GRAAG DE 
DISCUSSIE. REACTIES ZIJN 
WELKOM OP TWITTER 

 @NETBEHEERNL

‘GA ER ENERGIE
ZUINIG MEE OM’

ELKE WISSEBORN
COMMUNICATIEADVISEUR MILIEU CENTRAAL 

inwilligen, want dan ontstaat een traject met aller- 
lei bochten en knikken of te veel kilometers onder- 
gronds, en dat kan nettechnisch niet. Maar hoeveel  
haast we ook hebben, we voelen de plicht om alle  
belangen zorgvuldig af te wegen en alternatieven  
serieus te onderzoeken. Ook omdat het zich anders als  
een boemerang tegen je keert.”

OOK FINANCIËLE MOTIEVEN SPELEN MEE BIJ DIE 
ZORGVULDIGHEID?
“Klopt. Definitieve zekerheid over de vraag of TenneT 
de investeringen mag verrekenen in de tarieven, krij-
gen we namelijk pas nadat de verbinding gereed is  
en de Autoriteit Consument & Markt zich erover heeft  
gebogen. Natuurlijk hebben we vooraf wel bepaalde 
zekerheden: we hebben de Energiekamer destijds 
om een zienswijze gevraagd en wisten al dat zij deze  
verbinding nuttig en noodzakelijk vonden. Ook het feit 
dat de Minister het Inpassingsplan vaststelt, geeft  
bepaalde houvast: niet wij, maar hij heeft bepaald  
dat er een relatief dure, lange ondergrondse verbin- 
ding moet komen. Toch is het uiteindelijk de ACM  
die beslist. Dat betekent dat TenneT alle gemaakte  
keuzes zorgvuldig moet beargumenteren en docu- 
menteren. We willen natuurlijk niet dat de ACM  
een deel van de 200 miljoen die de Zuidring kostte,  
ondoelmatig zou verklaren.”

DE ZUIDRING IS NU KLAAR. SLAAKTE TENNET EEN ZUCHT 
VAN VERLICHTING?
“Natuurlijk waren we blij en trots toen de Zuidring in 
september officieel in gebruik werd genomen. Het 
is een heel bijzonder project, met de lange onder-
grondse hoogspanningsverbinding tussen Delft 
en Pijnacker en de nieuwe windtrackmasten. Mede 
door die innovaties is er enorm veel internationale 
belangstelling voor dit project. Dat is mooi, maar het 
mooiste vind ik misschien wel dat de aanvankelijke 
tegenstanders nu naar me toe komen om te zeggen 
dat het Ministerie en TenneT het toch wel op een zorg-
vuldige, nette manier hebben aangepakt – zelfs de 
mensen met wie we bij de Raad van State bij wijze 
van spreken de degens hebben gekruist. Dat is een 
prachtig compliment.” 

HEBBEN DE ERVARINGEN MET DE ZUIDRING NIEUWE 
INZICHTEN OPGELEVERD OVER DE AANPAK VAN DE 
NOORDRING? 
“Zeker. We contracteren de civiele aannemers nu bij-
voorbeeld in een eerder stadium, omdat we hebben 
gemerkt dat het nuttig is hun expertise te betrekken 
bij het opstellen van de vergunningsaanvragen. Een 
ander leerpunt betreft de afstemming met grondei-
genaren en rechthebbenden over de aanleg van de 
werkwegen en de inrichting van het werkterrein. Dat 
gebeurt nu veel meer in samenspraak met elkaar, 
want misschien zien wij wel dingen over het hoofd. 
Die dialoog werkt heel goed.”

‘ELK JAAR WEER 
ONGEVALLEN’ 

 
MARIJN COLIJN 
COÖRDINATOR PRODUCTVEILIGHEID 
NEDERLANDSE VOEDSEL- EN WARENAUTORITEIT 

‘HET STIMULEERT 
DE VERKOOP’ 

MARIEKEN VAN DEN BRINK
EIGENAAR PAPABUBBLE  
ARTISTIEKE SNOEPJES

“Veel mensen vinden het leuk  
rond kerst hun huis of tuin te  
versieren. Helaas is kerstverlich- 
ting niet altijd veilig. Zwakke 
plekken in bedrading die onder  
spanning staat kunnen bij aan- 
raking een elektrische schok 
of, nog erger, brand veroor-
zaken. Elk jaar weer gebeuren  
dergelijke ongevallen. Wij 

treden streng op tegen onveilige kerstverlichting door 
waarschuwingen en boetes uit te delen. Ook informe-
ren we de importeurs over de eisen die Nederland stelt 
aan dergelijke verlichting. Wel blijkt uit een onderzoek 
van ons dat kerstverlichting de afgelopen jaren veili-
ger geworden is. Dat komt onder andere doordat steeds 
meer verlichting op laagspanning (kerstverlichting met 
een adapter, op batterijen of led-verlichting) wordt 
aangeboden. Consumenten kunnen zelf ook letten op 
veilig gebruik van kerstverlichting. Mijn tips? Voorkom 
oververhitting door kapotte lampjes direct te vervan-
gen; doe dat wel altijd met de stekker uit het stopcon-
tact. Komen er bij het verwisselen van lampjes draadjes 
los, dan kun je beter de kerstverlichting direct verwijde-
ren. En mijn laatste tip: rol het verlengsnoer altijd hele-
maal uit.”  
 
Zie het dossier ‘Kerstverlichting’ op nvwa.nl

“Ik heb twee ambachtelijke 
snoepwinkels in de binnen-
stad van Amsterdam. Zodra 
het weer vroeger donker 
wordt, zorgen de onder- 
nemersverenigingen ervoor 
dat de kerstverlichting wordt 
ontstoken. Ik heb te maken 
met twee verenigingen, die 
elk hun eigen beleid voeren  

over kerstverlichting. Een van mijn winkels zit in een 
toeristische buurt. Daar wordt veel geld uitgegeven 
aan sfeerverlichting. Toegegeven, de uitstraling is heel 
sjiek en maakt veel indruk op alle bezoekers. Maar we 
betalen een hoge prijs voor deze bijzondere uitstraling. 
Daar heb ik helaas weinig invloed op: niet betalen be- 
tekent geen kerstverlichting en dat is geen optie. Ik ben  
namelijk dol op de kerstverlichting. Het is enorm sfeervol  
en brengt ons in een feestelijke stemming. Alle winkels  
in de straat worden nog meer een ‘buurtje’ en dat 
trekt meer publiek aan. Klanten vinden het gezelliger 
om in een mooi verlichte straat te winkelen. Kerst-
verlichting stimuleert de verkoop. Het is absoluut het 
stroomverbruik waard! Maar het zou wel mooi zijn als 
sommige ondernemersverenigingen meer meegaan 
met de tijd en ledverlichting gaan gebruiken.”

“Als je aan Kerstmis denkt, dan 
hoort daar gezellige kerst-
verlichting bij. Veel mensen 
vragen aan Milieu Centraal of 
dat slecht is voor het milieu. 
Maar als je er op een energie-
zuinige manier mee omgaat, 
dan valt het wel mee. Nog 
steeds zie je veel kerstver-
lichting met inefficiënte 

gloeilampjes. Tegelijkertijd neemt het aanbod toe van 
kerstverlichting met led-lampjes. 
Led-lampen zijn zuinig en gaan lang mee. Beter voor  
het milieu en de portemonnee! Daarnaast maakt het  
natuurlijk uit hoe lang en hoe vaak de lichten branden. 
Met een timer om de verlichting aan- en uit te schakelen,  
voorkom je dat de lampjes de hele nacht branden. Zit er 
een transformator bij de verlichting? Trek de stekker dan 
uit het stopcontact als het licht niet brandt. Zo voorkom 
je sluipverbruik. Alleen ’s avonds de lampjes aandoen 
in plaats van de hele dag, scheelt ook al veel energie. 
Bovendien geven ze dan het meeste sfeereffect:  
juist in de donkerste uurtjes geniet je van (energie-zui-
nige) kerstverlichting!” 
 
Kijk op milieucentraal.nl voor meer besparingstips.

NETELIG

Nog veel meer informatie over het 380 kV-traject,  
de Noordring en de Zuidring is te vinden via  
www.randstad 380kV.nl en via de website van  
TenneT: www.tennet.eu

BLIJ ALS HET STRAKS 2018 IS EN DE NOORDRING OOK 
KLAAR IS?
“Ja, omdat ik dan zeker weet dat we klaar zijn voor 
de toekomst. Er gaat op energiegebied nog veel 
gebeuren in de Randstad. De vraag neemt toe en er 
staan nieuwe windmolenparken in de Noordzee op 
stapel. Zowel de Zuidring als de Noordring zijn cru-
ciaal om voldoende transportcapaciteit en leverings-
zekerheid in de Randstad te kunnen borgen voor 
de toekomst. Iedereen die eraan werkt – inclusief  
de onderaannemers zijn dat honderden mensen – is  
daarvan doordrongen. Verbazingwekkend misschien, 
maar als projectleider hoef ik vrijwel niemand te 
motiveren: iedereen is uit zichzelf al enorm betrok-
ken en enthousiast.” 

WINDTRACK-MASTEN

Bij de Randstad 380 kV-verbinding gebruikt TenneT een  
nieuw soort mast: de Windtrack-mast. Ze zijn tussen de  

45 en 80 meter lang en wegen minstens 60 ton. Ondanks 
die indrukwekkende getallen zien ze er toch elegant uit, 
fragiel bijna. Dat komt door de conische vormgeving: 

breder bij de voet en smaller in de top. Ze zijn witgrijs,  
de kleur van de meest voorkomende luchten in Nederland, 
waardoor ze nauwelijks opvallen in het landschap. Een 
andere belangrijke verbetering is dat de magneetveld-
zone veel smaller is. Dat komt doordat de kabels in bun-
dels boven elkaar worden gemonteerd – niet meer naast 
elkaar, zoals bij de traditionele masten. De smallere mag-
neetveldzone -100 in plaats van 300 meter- maakt inpas-
sing in de druk bevolkte Randstad veel beter mogelijk.

ZUIDRING
TRACÉ: TUSSEN WATERINGEN
EN BLEISWIJK
LENGTE: 20 KILOMETER
KOSTEN: CA. 200 MILJOEN EURO

NOORDRING
TRACÉ: TUSSEN BEVERWIJK
EN VIJFHUIZEN
LENGTE: 60 KILOMETER
GERAAMDE KOSTEN: 
CA. 500 MILJOEN EURO
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Peter Jans-Rat, ketenmanager Fraudebestrijding bij 
Enexis en voorzitter van het  Platform EnergieDiefstal van 
Netbeheer Nederland: “Mensen denken dat hennep ruikt als 
een joint. Dat is niet zo. Met de hennepgeurkaart kunnen ze, 

door te krassen als een kraslot, de geur van hennep leren kennen. Daardoor ont-
staat er bewustwording. De kaart is een samenwerking van onder andere poli-
tie, netbeheerders en gemeenten. Hij is al verspreid in Amstelveen, Tilburg, 
Heerlen, Breda, Den Haag en in Rotterdam. We willen dat mensen zich bewust 
worden van de veiligheidsrisico’s van hennepkwekerijen. Door die teelt breken 
dagelijks meerdere branden uit – onlangs waren er drie op één dag. Dat is een 
enorm risico voor omwonenden. En voor de mensen die elk jaar zo’n 5.500 kwe-
kerijen ontmantelen: politie, justitie, ontruimingsbedrijf, onze eigen mensen. 

De stroom kan op meerdere punten zijn afgetapt, die kun je niet zomaar even 
uitschakelen. En áls je het uitschakelt doen het licht en de ventilatie het niet 
meer, terwijl oogstrijpe plantjes CO2 produceren, dus dan heb je een ander pro-
bleem. De waarde van de energiediefstal voor hennepkweek bedraagt jaarlijks 
zo’n 200 miljoen euro. Zo’n 70 miljoen daarvan is het nettoverlies van energie-
bedrijven; de overige 130 miljoen zijn onder andere BTW en energiebelastingen.  
En dan hebben we het nog niet over wat verzekeraars uitkeren voor schade aan 
belendende panden. Al dat geld is niet te verhalen. Daders zijn vaak niet te  
traceren, het is lastig om aan te tonen hoe lang een diefstal gaande is. En vaak 
hebben ze toch al geen geld – van een kale kip kun je niet plukken. Uiteindelijk 
draaien we met zijn allen op voor de schade.“ 

ACHTER DE SCHERMEN

Tekst: xxxxx Foto: iStockphoto

VOOR HENNEPKWEEK WORDT IN NEDERLAND  
EVENVEEL ENERGIE GESTOLEN ALS ALLE HUISHOUDENS 
IN DE STAD DEN HAAG VERBRUIKEN. LUCRATIEF VOOR 
CRIMINELEN, WANT DE KOSTEN ÉN DE RISICO’S ZIJN - HOE 
TEGENSTRIJDIG OOK – VOOR DE SAMENLEVING. MET DE 
HENNEPGEURKAART KAN DIE NU IETS TERUGDOEN. 

CONTRADICTIO  
IN CANNABIS


